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Podstawa prawna: art. 24 ust. 3 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie
gminnym (Dz.U.z 2018 r. poz. 994 z późn. Zm.)

Zlaszaiąca: Radna Gminy Dobrzyniewo Duże Karolina Szymańska-Skowronek

Przedmiot interpelacji: Parafia Prawosławna pod wezwaniem Podwyższenia Krzyża
Świętego w Fastach jest zabytkiem wpisanym do rejestru w księdze rejestru KW pod
numerem BIIB/00043120/8. W 2015 roku została przeprowadzona przez Wojewódzki
Urząd Ochrony Zabytków w Białymstoku ekspertyza techniczna i mykologiczno
budowlana, z której wynikało iż obiekt wymaga natychmiastowej interwencji:
wymiany zgrzybionej i przegniłej podłogi drewnianej wraz z legarami, które zagrażają
bezpieczeństwu osobom przebywającym we wnętrzu cerkwi, wymiany stolarki
okiennej gdyż przy obecnej występuje brak doraźnej wentylacji skutkującej
nadmiernym zwilgoceniem wnętrza oraz więźby dachowej. Konieczność
przeprowadzenia szeregu prac naprawczych wynika z potrzeby zatrzymania
zaawansowanych i nadal postępujących procesów destrukcyjnych pierwotnej
substancji zabytkowej. W latach 2018/2019 przeprowadzono szereg prac
konserwatorskich ze środków, które zostały skutecznie pozyskane przez Proboszcza
Parafii ks. Piotra Augustyńczuka miedzy innymi z Regionalnego Programu
Operacyjnego Województwa Podlaskiego, działania 8.1 Inwestycje na rzecz rozwoju
lokalnego oraz środków Ministra Kultury i Dziedzictwa Narodowego, programu
Infrastruktura Kultury, Każda z powyższych inwestycji wymagała wniesienia wkładu
własnego, tj. w ostatnim roku kwoty 40.999,25 zł w związku z generalnym remontem
fundamentów z 1869 roku oraz kwoty 52.509,73 zł z tytułu wkładu własnego w
związku z umową na rewitalizację Cerkwii z RPO WP (Umowa nr UDA
RPPD.08.06.00-20-0144/l7-00). Dnia 7 października b.r. została ponowiona prośba
złożona przez Proboszcza Parafii o pomoc w częściowym poniesieniu wkładu
własnego do projektu (20.000 zł) Temat ten został jedynie zasygnalizowany w
sprawach bieżących podczas posiedzenia Komisji ds. Społecznych odbytej w dniu 22
października 2019 r. i nie podlegał opiniowaniu przez Radnych (protokół z



posiedzenia, wniosek Proboszcza o wsparcie finansowe oraz opinia Podlaskiego
Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków przedkładam w załączeniu do Interpelacji).

W świetle ustawy o samorządzie gminnym (art.7 ust. 1 pkt 9) do zadań własnych
Gminy należą sprawy „ochrony zabytków i opieki nad zabytkami”. Nawiązuje to
bezpośrednio do aktu nadrzędnego jakim jest Konstytucja RP, gwarantująca w art.6
ust. I stworzenie warunków do upowszechniania i równego dostępu do dóbr kultury,
jego trwania i rozwoju. Tym samym Konstytucja zobowiązuje wszystkie organy
administracji publicznej, w tym samorządy terytorialne do ochrony dziedzictwa
kulturowego, przede wszystkim jego materialnych wytworów, jakim są zabytki.
W mojej ocenie należało bezwzględnie udzielić wsparcia Parafii Prawosławnej pod
wezwaniem Podwyższenia Krzyża Świętego w Fastach w kwocie o jaką
wnioskowano.
Domagam się wyjaśnień, z jakich powodów nie skierowano w/w wniosku do
opiniowania na posiedzeniu Komisji ds. Społecznych w dniu 22 października 2019
roku oraz odpowiedzi dlaczego zaniechano pomocy finansowej na wkład własny do
projektów Parafii Prawosławnej w Fastach, która samodzielnie pozyskuje środki na
zachowanie zabytku mimo iż jest to jedno z zadań własnych Gminy.

Z poważaniem
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Protokół nr 11/19
z posiedzenia Komisji Spraw Społecznych w dniu 22 października 2019 r.

Obrady rozpoczęto 22 października 2019 r. o godz. 12.30, a zakończono o godz. 14.15 tego samego dnia.
W posiedzeniu wzięło udział 6 członków komisji:

1. Daniel Tofiło—przewodniczący komisji
2. Janina Kozakiewicz- wiceprzewodniczący komisji
3. Beata Elżbieta Lenozewska— członek komisji
4. Sylwia Naumnik- członek komisji
5. Karolina Szymańska- Skowronek— członek komisji
6. Wojciech Adam Rybolowicz - członek komisji

Lista obecności stanowi załącznik Nr 1.

Ad. pkt 1. Otwarcie posiedzenia komisji.
Posiedzeniu przewodniczył Daniel Tofilo — przewodniczący Komisji Spraw Społecznych, który na
podstawie Itsty obecności stwierdził, że na 6-u członków komisji w posiedzeniu bierze udział 6 członków
komisji w związku, z związku czym obrady są prawomocne.
W posiedzeniu uczestniczyli:
P. Wojciech Cybulski — W6jt Gminy
P. Krzysztof Bagiński-Sekretarz Gminy,
P. Joanna Sobieska- dyrektor Gminnego Centrum Kultury w Dobrzyniewie Dużym

Ad. pkt 2. Przyjęcie porządku posiedzenia.
1. Otwarcie posiedzenia Komisji.
2. Przyjęcie porządku posiedzenia.
3. Spotkanie z dyrektorem Gminnego Centrum Kultury w Dobrzyniewie Dużym.
4. Opiniowanie projektów uchwał.
5. Sprawy bieżące.
6. Zamknięcie posiedzenia komisji
Propozycji zmian porządku posiedzenia nie zgłoszono.

Ad. pkt 3. Spotkanie z dyrektorem Gminnego Centrum Kultury w Dobrzyniewie Dużym.

Na wstępie podjęto temat daty i miejsca organizacji imprezy dożynkowej. Zgłoszono następujące sołectwa:
Fasty. Gniła, Chraboły, Pogorzałki, Dobrzyniewo Duże. Po przedyskutowaniu tej kwestii pod katem spełnienia
warunków technicznych, lokalizacyjnych i bezpieczeństwa uznano, że stosowną miejscowością jest Gniła
a terminem-30.08.2020 r.

Przewodniczący posiedzenia zaproponował przegłosowanie sugestii zgłoszonych przez członków Komisji.

WYN]KI GLOSOWANIA
ZA: 6,
PRZECIW: 0,
WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0,
BRAK GŁOSU: 0,
NIEOBECNI: 0
Propozycje zostały przyjęte.
Przewodniczący posiedzenia poprosił P. Joannę Sobieską o przedstawienie własnego programu Dożynek
Gminnych 2020.
Propozycja występów na imprezie dożynkowej i występów scenicznych stanowi załącznik do
niniejszego protokołu.
Członkowie Komisji zgłosili następujące propozycje:
- nadanie imprezie motywu przewodniego,
- wyeksponowanie działalności Kół Gospodyń wiejskich poprzez wystawienie stoisk z rękodzielnictwem
wytwarzanymi produktami,
- umożliwienie społeczności lokalnej prezentowania swoich sołectw,
- zaangażowanie miejscowych organizacji rozrywkowych,
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- przedstawienie zasad ruchu drogowego z udziałem przedstawicieli Policji,
- zaprezentowanie młodzieżowych zespołów rockowych,
- występ kabaretu.
Po dokonaniu analizy członkowie komisji opracowali projekt programu stanowiący załącznik Nr 3 do
niniejszego protokołu.

Ad. pkt 4. Opiniowanie projektów uchwal.
Przewodniczący posiedzenia poddał pod dyskusję projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sDrawie
zasad udzielania i rozmiaru zniżek nauczycielom zajmującym kierownicze stanowiska w szkołach
orowadzonych orzez Gminę Dobrzynicwo Duże.

Wójt Gminy wyjaśnił, że zmiana uchwały pierwotnej polega na wykreśleniu w I ust 2, jako że
organ stanowiący nie jest w stanie doprecyzowaó pojęcia „uzasadnionyoh przypadków”.
Konieczność skreślenia 3 wynika z art. 42 ust. 6a ustawy Karta Nauczyciela, który mówi, że
organem uprawnionym do przyznawania godzin ponadwymiarowych nauczycielom zajmującym
stanowiska kierownicze, gdy konieczne jest zapewnienie realizacji ramowego planu nauczania jest
organ prowadzący szkołę (organ wykonawczy) czyli wójt a nie organ stanowiący gminy tj. Rada
Gminy.

Członkowie Komisji nie zgłosili żadnych pytań ani uwag.

Przewodniczący posiedzenia zapytał, kto jest za wydaniem pozytywnej opinii o projekcie uchwały.

WYNTKI GŁOSOWANIA
ZA: 6
PRZECIW: 0,
WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0,
BRAK GŁOSU: 0,
NIEOBECNI: O
Projekt uchwały Rndy Gminy Dobrzyniewo Duże zmieniającej uchwałę w sprawie zasad udzielania

i rozmiaru zniżek nauczycielom zajmującym kierownicze stanowiska w szkolach

prowadzonych przez Gminę Dobrzyniewo Duże otrzymał pozytywną opinię czionków komisji
i stanowi załącznik Nr 4 do niniejszego protokołu.

Następnie przystąpiono do analizy projektu uchwały zmieniąiacei uchwałę w sprawie szczegółoweg

sposobu i zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli
nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów. w zamian za uiszczoną przez właściciela nieruchomości
opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi.

Wójt Gminy wyjaśnił, że podjęcie uchwały zmieniającej wynika z dostosowania jej do zapisów ustawy
o utrzymaniu czystości i porządku w gminach a także zgodności z uchwałę w sprawie „Regulaminu utrzymania
czystości i porządku na terenie Gminy Dobrzyniewo Duże”. Zmiany dotyczą częstotliwości odbioru odpadów
zmieszanych i bioodpadów stanowiących odpady komunalne w ten sposób, że w miesiącach od kwietnia do
października nie może być rzadsza niż raz na tydzień z budynków wielolokalowych i raz na dwa tygodnie z
budynków mieszkalnych jednorodzinnych. Zmieniono także zapisy odnośnie odbioru odpadów selektywnie
zebranych poprzez określenie częstotliwości co najmniej raz na kwartał z budynków jednorodzinnych
I wielolokalowych. Uchwała będzie obowiązywała od przyszłego roku.

Pytai nie zgłoszono.

Przewodniczący posiedzenia zapytał, kto jest za wydaniem pozytywnej opinii o projekcie uchwały.

WYNIKI GLOSOWANIA
ZA: 6,
PRZECIW: 0,
WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0,
BRAK GLOSU: 0,



NIEOBECNI: O
Projekt uchwały Rady Gminy Dobrzyniewo Duże zmieniającej uchwalę w sprawie szczegółowego
sposobu I zakresu świadczenia usług w zakresie odbierania odpadów komunalnych od właścicieli
nieruchomości i zagospodarowania tych odpadów, w zamian za uiszczoną przez właściciela
nieruchomości opłatę za gospodarowanie odpadami komunalnymi otrzymał pozytywną opinię członków
komisji i stanowi zalacznik Nr 5 do niniejszego protokołu.

Przewodniczący posiedzenia zapytał czy członkowie komisji chcą zabrać głos w sprawie projektu uchwały
zmieniąiącej uchwałę w sprawię „Regulaminu utrzymania czystości i porządku na terenie Gminy Dobrzyniewo
Duże”.
Nie zgłoszono żadnych pytań.
Przewodniczący posiedzenia zapytał, kto jest za wydaniem pozytywnej opinii o projekcie uchwały.

WYNIKI GLOSOWANIA
ZA: 6,
PRZECIW: 0,
WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0,
BRAK GŁOSU: 0,
NIEOBECNI: O
Projekt uchwały Rady Gminy Dobrzyniewo Duże zmieniającej uchwalę w sprawie „Regulaminu
utrzymania czystości I porządku na terenie Gminy Dobrzyniewo Duże” otrzymał pozytywną opinię
członków komisji I stanowi zal*cznik Nr 6 do niniejszego protokołu.

Ad. pkt 5, Sprawy bieżące.
Wójt Gminy poinformował, że proboszcz Parafii Prawosławnej w Fastach wniósł wniosek o dofinansowanie
remontu fundamentów cerkwi, najstarszej zabytkowej świątyni w gminie. Wniosek stanowi zalacznik Nr 7
do niniejszego protokołu Zdaniem Wójta Gminy należy wesprzeć finansowo to przedsięwzięcie.
Przewodniczący posiedzenia stwierdził, że parafia prawosławna w ciągu ostatnich lat niejednokrotnie
otrzymywała dofinansowania, z tego też względu uważa, że należy wstrzymać się z dotowaniem parafii
Następnie Wójt Gminy, na podstawie załącznika do projektu uchwały w sprawie zmiany budżetu gminy na
rok 2019 przedstawił proponowane zmiany budżetowe. Projekt uchwały stanowi zalacznik Nr 8 do
niniejszego protokołu.
W dyskusji głos zabrali:
1) przewodniczący posiedzenia, którego zdaniem remont ul. św. Franciszka z Asyżu z Fastaoh należy wykonać
przed okresem zimowym br.,
2) Wójt Gminy stwierdził, że:
- należy przeanalizować wniosek o zwiększenie dotacji dla Gminnej Biblioteki Publicznej w Dobrzyniewie
Dużym,
- zmiany budżetu nastąpiły na skutek przekazania dotacji dla GOPS z Podlaskiego Urzędu Wojewódzkiego,
3) radna Karolina Szymańska-Skowronek stwierdziła, że:
- inwestycja — budowa Sali gimnastycznej w Fastach jest terminowo zagrożona. Jej zdaniem należy wystąpić

do Ministerstwa z pismem o potwierdzenie faktu podpisania umowy o przyznaniu dotacji,
- na budowę obiektu można pozyskać środki z PEFRON,
- poruszyła kwestię dotyczącą stanowiska dyrektora ZSP w Fastach;
4) Wójt Gminy odnosząc się do wypowiedzi radnej Karoliny Szymańskiej-Skowronek wyjaśnił, że:
- nawiązał kontakt z Ministerstwem, które zapewniło, że aneks do umowy zostanie podpisany,
- w styczniu 2020 r. zostanie rozstrzygnięty przetarg na wyłonienie wykonawcy tej inwestycji,
• istnieje możliwość pozyskania środków z Totalizatora Sportowego,
- pełniącą obowiązki dyrektora szkoły w Fastach do końca br. jest P. Katarzyna Kiercel. W listopadzie tego
roku zostanie ogłoszony konkurs na stanowisko dyrektora Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Fastach.

Na posiedzenie Komisji został wezwany pracownik ref. gospodarki komunalnej P. Marcin Kulikowski.
Przewodniczący posiedzenia zapytał go o etap procedury związanej z montażem progów zwalniających i
oznakowania przejść dla pieszych w miejscach wskazanych we wniosku radnych gminy oraz znak6w
informacyjnych na ul. Leśnej w Fastach.
P. Marcin Kulikowski wyjaśnił, że w tym celu została powołana komisja z udziałem przedstawicieli
Powiatowego Zarządu Dróg w Białymstoku, która częściowo oceniła zasadność żądań wskazanych we



wniosku. Pierwsze oględziny zostały dokonane. W najbliższy piątek nastąpi kontynuacja prac komisji.
Wstępnie zaakceptowano montaż dwóch progów zwalniających i oznakowanie przejścia dla pieszych.
Wójt Gminy zalecił pracownikowi przedłożenie protokołów z przebiegu prac Komisji.
Przewodniczący posiedzenia zapytał, czy ktoś jeszcze chce zabrać głos.
Nie zgłoszono żadnych pytań.

Ad. pkt 6. Zamknięcie posiedzenia komisji.
W związku z wyczerpaniem się porządku posiedzenia przewodniczQcy zamknął posiedzenie komisji.

Protokołowała
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Komisji Spraw Społecznych

Gmina Dobrzynlewo Duże
Komisja Finansów I Infrastruktury

S)5UE

Szanowni Państwo! 1j—

Zwracam się o ponowne rozpatrzenie naszej prośby o wsparcie
finansowe na generalny remont fundamentów (1869r.) najstarszej zabytkowej
świątyni w naszej gminie. -

Wojewódzki Konserwator Zabytków, oraz Urząd Marszałkowski znając
walory I stan krytyczny obiektu przyznali w tym roku część środków na to
zadanie. Fundament wymaga naprawy, oczyszczenia, uzupełnienia ubytków i
zabezpieczenia przed dalszą degradacją.

Nasza wspólnota, aby ratować zabytek musi, według Kosztorysu ponieść
większość kosztów tj. 40 999,25 zł. aby otrzymać te dotacje.

Proszę Państwa o wsparcie w wysokości 20000 zł. na potrzeby tej
inwestycji, w celu ratowania i podniesienia walorów zabytków dziedzicttya
narodowego w naszej gminie.

Z poważaniem
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Załączniki:

1. Opinia Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków
2. Kosztorys

Do wiadomości:

1. Wójt Gminy Dobrzyniewo Duże
2. Przewodniczący Rady Gminy Dobrzynlewo Duże
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Białystok. 24-03-2016 r.

PODLASKi WOJEWÓDZKI
KONS1RWATOR ZABYTKÓW

15-554B bryczac23

Z 510.32016.APW

Parafia Prawoetawna
p.w. Podwyższ,nla Krzyża ŚwiętegoUl. św. Krzyża 1,15.694 Blalystok - Fasty

OPINIA

o konlecznoócl pieprowadzenia prac iającyclze etanu zachowania,konlecmocI podjęcia niezwiocznej lniarwencjl w celu zabezpieczenia pezed dalsząpostępującą degradacją zabytkowej cerkwi peraftakiej p.w. Podwyższenia KrzyżaSwlętago w Fastach.

Cerkiew paratlalna p.w. Podwyższenia Krzyża wtętegp w Fastach, zbudowana w1875 roku jest Interesującym pzyldadem sakralnego budownictwa prawoslego. Ze
względu na wysokie walory artystyczne I krajobrazowe cerkiew została wpisana do rejestruzabytków województwa podlaskiego decyzją z dnia 20 sierpnia 1979 roku, pod numeremrejestru A—394.

Obecny stan zachowania świątyni wymaga przeprowadzenia szeregu pracnaprawczych. Potwierdza to kontrola przeprowadzona przez pracowników WojewódzkiegoUrzędu Ochrony Zabytków w Białymstoku w dniu 1 grudnia 2015 roku oraz wykonanaekspertyza techniczna I mykologlczrio - budowlana zalecona do wykonania poprzeprowadzonej kontroli.
Natychmiastowej wymiany wymagają zagrzybione przegnile podłogi drewniane zlegarami, które stracHy swoją stateczność 1 zagrażają nie tylko obiektowi ale równieżbezpieczeństwu osobom przebywającym we wnętrzu cerkwi.
Podobna sytrsacja występuje w stolarce okiennej i drzwiowej (niektórych okien Wdzwonnicy brak). Brak drożnej wentylacji powoduje nadmierne zawilgocenie wnętrza oraz

więźby—
Konieczność przeprowadzenia szeregu prac naprawczych wynika z potrzeby

zatrzymania zaawansowanych i nadal postępujących procesów destrukcyjnych pierwotnej
substancji zabytkowej.

Planowane prace są konieczne do wykonania w trybie pnym by uratować cenny
zabytkowy obiekt przed nieodwracalnym zniszczeniem.

Opinię wydaje się na wniosek Paralli Prawosiawnej podwyższenia Krzyża Świętego w
Fastach w celu załączenia do wniosku o udzielenie dota na ten cel

Zpca
W—

Zabytków


